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 »جوان« نامه رئيس مجلس به رئيس جمهور 
درباره نرخ خوراك گاز صنايع را بررسي مي كند 
نرخ 7 هزار توماني خوراك گاز پتروشيمي 

خلاف رقابت پذيري نيست
در روزه�اي اخير بح�ث نرخ خوراك گاز صنايع داغ ش�ده اس�ت. 
با وج�ود ابطال كلي مصوب�ه دول�ت در زمينه نرخ خ�وراك و لزوم 
جايگزين ش�دن مصوبه جديد، دول�ت در جديدتري�ن اقدام خود 
با تعيي�ن نرخ دوباره 7 ه�زار توماني براي خوراك گاز پتروش�يمي 
نش�ان داد به دنب�ال هدفمندس�ازي يارانه هاي ان�رژي در صنعت 
اس�ت، با اين ح�ال روز يك ش�نبه، نامه 17م�رداد از ط�رف رئيس 
مجلس در فضاي مجازي منتش�ر ش�د كه محتواي نامه، بازگش�ت 
نظر مقدماتي هيئت بررس�ي و تطبي�ق مصوبات دولت ب�ا قوانين 
بوده اس�ت كه در آن به اس�تناد ماده يك قانون الحاق برخي مواد 
به قانون تنظيم بخش�ي از مقررات مالي دول�ت، قيمت گذاري نرخ 
خ�وراك گاز و خوراك ماي�ع تحويلي بر رقابت پذي�ري محصولات 
توليدي صنايع مربوط تأكيد كرده است و همچنين به استناد ماده 
يك قانون بهبود مستمر محيط كس�ب و كار با هدف قيمت گذاري 
با محوري�ت مزيت نس�بي قيمت ها نس�بت به محصولات مش�ابه 
بين الملل�ي اش�اره ك�رده و در آن بر اص�اح مصوبه دول�ت تأكيد 
داشته اس�ت كه دولت نيز در پاس�خ به درس�تي، نرخ خوراك گاز 
پتروش�يمي ها را بار ديگر با نرخ 7 هزار توماني تصويب كرده است. 
اما طبق نظر رئيس مجلس احتمالاً نرخ 7 هزار توماني مشكلي داشته 
و نسبت به رقابت پذيري صنعت و همچنين مزيت نسبي صنايع ايران 
مخالف بوده اس��ت اما آيا واقعاً نرخ 7 هزار توماني خلاف رقابت پذيري 
صنعت و مخالف مزيت نس��بي صنايع ايران بوده و اين گزاره آيا واقعاً 

درست است؟
مسئله اصلي در تعيين رقابت پذيري و مزيت نس��بي صنايع ايران نه 
قيمت انرژي دريافتي بلكه خلق ارزش و همچنين ارزش افزوده توليدي 
صنايع ايران است. با همه اين موارد اما قيمت گاز دريافتي صنايع ايران 
نيز بسيار پايين و حدود 10سنت است. نرخ قيمتي براي خوراك گاز 
يا احتساب عوارض و هزينه هاي جانبي حدود 20سنت است كه تنها 
تعيين كننده قيمت براي استفاده پتروشيمي هاي خوراك گازي از گاز 
به عنوان خوراك است. با احتس��اب قيمت سوخت صنايع كه همواره 
ضريبي از نرخ خوراك بوده اس��ت و بس��يار پايين ت��ر از نرخ خوراك 
تعيين مي شود و همچنين ميزان مصرف گاز به عنوان سوخت در ديگر 
صنايع حتي صنعت پتروشيمي كش��ور، نرخ گاز تحويلي به صنايع در 
مجموع زير 10سنت خواهد بود كه ارزان ترين گاز در بين كشورهاي 
صنعتي منطقه نظير تركيه با گاز مترمكعبي 45سنت و حتي هاب هاي 
جهاني اس��ت، بنابراين نرخ گاز صنايع در ايران نه تنها با احتساب نرخ 
خوراك گاز 7 هزار توماني بالا نيست بلكه بسيار پايين و كاملًا بر مبناي 
رقابت پذيري و افزايش توليد صنعتي است، بنابراين به زعم خبرگان، 
گزاره رئيس مجلس در برگش��ت نام��ه به رئيس جمه��ور در رابطه با 
غيررقابتي بودن ن��رخ 7 هزار توماني نرخ خوراك پتروش��يمي ها وارد 
نيست و گاز صنايع در ايران بسيار پايين و كاملًا بر مبناي رقابتي بودن 

صنايع تعيين مي شود. 
از طرف ديگر بايد اشاره كرد كه اعطاي بدون قيد و شرط يارانه انرژي 
كاملًا غلط است و بايد به س��مت اصلاح اين روند برويم، زيرا اعطاي 
بدون قيد و شرط يارانه انرژي نظير آنچه به ش��كل قيمت گاز بسيار 
ارزان به صنايع داده مي شود، موجب خواهد شد بدون توجه به توسعه 
زنجيره ارزش، صنايع ما به سمت خام فروشي صنعتي بروند و اين روند 
به معناي گرفتاري كشور در تله انرژي مجازي و صادرات انرژي ارزان 
صنعتي به جاي خلق ارزش حاصل از محص��ول توليدي خواهد بود. 
تله انرژي مجازي در صنعت متانولي كاملًا برقرار اس��ت و اين صنعت 
گرفتار خام فروشي بسيار بالايي اس��ت كه ضربه بسيار بدي به كشور 

نيز وارد كرده است. 
    رقابت پذيري به معناي دريافت رانت انرژي نيست

مهدي هاشم زاده، مدير گروه انرژي انديش��كده ماهد در رابطه با نرخ 
7 هزار توماني نرخ خوراك گاز پتروشيمي ها به »جوان« مي گويد: »نرخ 
7 هزار توماني خوراك گاز پتروشيمي ها اصلًا ملاكي براي گاز صنايع 
نيست و تنها كمتر از 2درصد از كل گاز كش��ور با اين قيمت محاسبه 
خواهد شد و گاز صنايع بخش مولد اقتصاد كشور ما كاملًا بر اساس نرخ 
ديگري محاسبه خواهد شد. تنها دو شاخه پتروشيمي، يعني متانول 
و اوره خوراك گازي دريافت خواهند كرد و كل صنعت سوخت گازي 
دريافت خواهد كرد كه قيمت آن بس��يار پايين ت��ر از نرخ خوراك گاز 

پتروشيمي است.«
وي مي افزايد: »قيمت و ن��رخ گاز تحويلي به صنايع در ايران بس��يار 
پايين و رقابتي است، اما اين پايين بودن قيمت نيز خود به پاشنه آشيل 
صنعت ما تبديل شده است و به جاي توس��عه و تكميل زنجيره ارزش 
با س��ودهاي حاصل از اعطاي يارانه انرژي ارزان، به سمت خام فروشي 
حركت كرده ايم ك��ه بايد اين وضعيت متوقف ش��ود. رقابت پذيري به 
معناي دريافت رانت انرژي نيس��ت، به جاي تمركز بر گاز ارزان بايد بر 

خلق ارزش و تكميل زنجيره ارزش روی بياوريم.«
هاش��م زاده تصريح مي كند: »كش��ورمان به عنوان يكي از كشورهاي 
داراي ذخاير قابل توجه گاز طبيعي، به تدريج به سمت افزايش زنجيره 
ارزش پتروشيمي هاي خوراك گاز، به ويژه متانول حركت كرده است. 
در حال حاضر بزرگ ترين فروشنده متانول خام هستيم و عمدتاً بيش از 
95درصد از توليد متانول خود را به عنوان يك محصول خام و كم ارزش 
صادر مي كنيم. اين رويكرد اگر چه از نظر اقتصادي نگران كننده است، 
اما به چالش اصلي صنعت پتروشيمي كشورمان تبديل شده است. در 
سال گذشته 1/2ميليارد دلار خوراك گاز را با قيمت سرسام آور 5هزار 
تومان در هر واحد به شركت هاي پتروش��يمي فروختيم كه منجر به 
اختلاف قيمت قابل توجهي شد. ارزش صادرات اين شركت ها حدود 
1/2ميلي��ارد دلار بود. اگر اي��ران در عوض اين گاز اعطايي به ش��كل 
رانت، خوراك را با حداقل قيمت گاز صادر مي كرد، مي توانست تقريباً 
3ميليارد دلار درآمدزايي داشته باش��د كه 1/8ميليارد دلار اضافي در 

درآمد ملي كسب مي كرد.«
اين كارشناس انرژي در رابطه با اصلاح روند خام فروشي متانول تصريح 
مي كند: »خام فروشي متانول و اعطاي يارانه انرژي ارزان بايد مشروط 
به سرمايه گذاري مستقيم در توس��عه زنجيره ارزش باشد. در غير اين 
صورت، توقف فروش متانول خام و گسترش تجارت گاز ضروري است 
كه به طور بالقوه مي تواند بيش از 2/5برابر درآمد فعلي دولت را به همراه 
داشته باشد. اين تصميم راهبردي مي تواند اهداف اقتصادي ايران را با 
منابع گاز طبيعي فراوان آن همسو كند و در نهايت به آينده اي باثبات 
و مرفه منجر ش��ود. وضعيت فعلي صنعت متانول ايران بر نياز مبرم به 

اصلاح يارانه انرژي تأكيد دارد.«
هاشم زاده خاطرنش��ان مي كند: »يك راه حل بالقوه مي تواند پرداخت 
مش��روط يارانه ارزان انرژي در يك دوره س��ه ساله باش��د. اين امر به 
توليدكنندگان متانول انگيزه مي دهد ت��ا زنجيره ارزش خود را متنوع 
كنند، وابستگي به فروش متانول خام و اجاره خوراك را كاهش دهند و 
ايجاد ارزش اقتصادي را تقويت كنند. چندين محصول پايين دستي در 
زنجيره ارزش متانول ارزش افزوده قابل توجه و بالاتري نسبت به خود 
متانول دارند و در كشورهاي همسايه تقاضاي بالايي دارند. كشورمان 
با تأمين اين بازارها نه تنها مي تواند نيازهاي آنه��ا را تأمين كند بلكه 
س��ودآوري خود را نيز به ميزان قابل توجهي افزايش  دهد. اين اقدامي 
اس��تراتژيك اس��ت كه نيازمند بررس��ي و برنامه ريزي دقيق است اما 
مي تواند راه را براي آينده اي پايدارتر و شكوفاتر براي صنعت پتروشيمي 

كشورمان هموار كند.«

88523060سرويساقتصادي4

ابراهيم رزاقي در گفت وگو با »جوان«:سهش��نبه24م��رداد1402| 28محرم1445|| روزنامهجوان| شماره6826
ايران در ماجراي آزادي اموال بلوكه شده 

دست برتر دارد
كارشناس اقتصادي كشورمان با مهم ارزيابي كردن عملكرد تيم 
اقتصادي و ديپلماسي در آزادسازي پول هاي بلوكه شده توسط امريكا 
گفت: جمهوري اس�امي ايران در اين موضوع دست برتر را دارد. 
ابراهيم رزاقي، كارشناس اقتصادي در گفت وگو با »جوان« با اشاره به 
قدرت جمهوري اسلامي ايران در آزادسازي اموال بلوكه شده ايران گفت: 
امريكايي ها غارتگران منابع ملي ايران در دوران رژيم پهلوي بودند. با 
پيروزي انقلاب اسلامي دست امريكايي ها از منابع ملي ايران قطع شد، 

بنابراين درصدد دزدي اموال ايران به طرق مختلف هستند. 
 وي تأكيد كرد: دولت سيزدهم در حوزه اقتصادي با رويكرد برون مرزي 
اقدامات خوبي انجام داده ويكي از اين اقدامات مهم توس��عه ديپلماسي 
اقتصادي منطقه اي اس��ت. اين كارش��ناس اقتصادي كشورمان با اشاره 
به اينكه اميدواريم آزادسازي پول هاي بلوكه شده ايران به مقصد نهايي 
برس��د، اضافه كرد: دولت بايد بداند كجا بايد اين پول ه��ا را هزينه كند.   
اين كارشناس اقتصادي كش��ورمان با تأكيد بر اينكه توسعه ديپلماسي 
منطقه اي، يعني ايجاد بازار اقتصادي براي كش��ور اضافه كرد: توس��عه 
ديپلماس��ي منطقه نمونه راه هاي برون رفت از وضعيت فعلي اقتصادي 
حاكم بر كشور است. بلوكه كردن پول هاي جمهوري اسلامي ايران، دزدي 
آش��كار از جيب ملت ايران و نظام بود چراكه به دلايل بي ربط و غيرقابل 

قبول اموال و دارايي هاي ايران را بلوكه كردند. 
....................................................................................................................................

كارشناس اقتصادي در گفت وگو با »جوان«:
اجراي سامانه مؤديان منجر به نظام مندسازي 

و عدالت ماليات ستاني مي  شود
يك كارشناس اقتصادي معتقد است يكي از اقدامات مهم در اصاح 
نظام مالياتي، نظام مند س�ازی و عادلانه كردن فراين�د اخذ ماليات 
است، براي رسيدن به اين مهم بايد ابتدا به سمت شفافيت داده هاي 
اقتصادي و جريان كالايي هر يك از كالاها و خدمات از توليد تا توزيع 
و در سرتاسر زنجيره ارزش برويم، از همين رو استقرار نظام مالياتي 
هوشمند مبتني بر سامانه مؤديان و پايانه هاي فروشگاهي و شفافيت 
حاصل از اجراي كامل سامانه مؤديان از اهميت بالايي برخوردار است. 
محمدعلي شايان اصل، كارشناس حوزه اقتصادي در گفت وگو با »جوان« 
پيرامون اهميت نظام مندس��ازي و عادلانه كردن فراين��د اخذ ماليات با 
اجراي كامل سامانه مؤديان اظهار كرد: از مهم ترين اهداف هر نظام مالياتي 
كارآمد، اخذ ماليات به شيوه اي عادلانه و ايجاد شفافيت مالي و اقتصادي 
در جامعه است. سازمان امور مالياتي كشور نيز طي سال هاي اخير اهداف 
كلاني را در اين حوزه در چارچوب اجراي قوانين مالياتي دنبال كرده است. 
شفافيت در فعاليت هاي اقتصادي آثار بسيار مهمي از جمله هوشمندسازي 
نظام مالياتي، جلوگيري از فرار مالياتي، حذف تشخيص ماليات علي الرأس، 
پرداخت ماليات منطبق با درآمد و با رويكرد برابر و همچنين تكريم مؤديان 
مالياتي و افزاي��ش رضايت آنها را به دنبال دارد. ب��ا عنايت به اهميت اين 
موضوع، خط مش��ي گذاران اين عرصه با تأكيد بر ضرورت ماليات ستاني 
مبتني بر اطلاعات ش��فاف و قابل اس��تناد و بهره گيري از ابزارهاي ثبت 
معاملات و س��امانه هاي اطلاعاتي، به دنبال جلوگيري از فرار مالياتي در 
كشور بوده اند. همچنين تلاش شده است از طريق تشخيص ماليات فعالان 
اقتصادي بر مبناي اطلاعات موثق و قابل اعتماد مالي به سمت رفع تبعيض 

در زمينه ماليات گيري در كشور حركت كنيم. 
اين كارشناس اقتصادي با اشاره به سابقه اجرايي سامانه مؤديان در كشورهاي 
مختلف دنيا در جهت استقرار نظام مالياتي هوشمند گفت: قانون پايانه هاي 
فروشگاهي و س��امانه مؤديان كه در راستاي هوشمند و عادلانه سازي نظام 
مالياتي كشورمان به اجرا گذاشته شده است، در ساير كشورهاي توسعه يافته 
و در حال توسعه نيز با عناوين و اهداف مش��ابهي تصويب و اجرا شده است. 
اجراي اين قوانين دس��تاوردهاي قابل توجهي را ب��راي نظام هاي مالياتي، 
فعالان اقتصادي و آحاد جامعه در اين كشورها به دنبال داشته است. از جمله 
اين كش��ورها مي توان به جمهوري كره )2005(، اسلواكي )2008(، سوئد 
)2010(، پرتغ��ال )2012(، كانادا )2013(، مجارس��تان )2014(، بلژيك 
)2014(، اتريش )2016(، اس��لووني )2016(، جمه��وري چك )2016(، 

روسيه )2017(، نروژ )2017(، ايتاليا )2017( و هند )2021( اشاره كرد. 
محمدعلي شايان اصل در پايان با اش��اره به مزيت هاي متنوع سامانه 
مؤديان اظهار كرد: در رابطه با مزيت هاي سامانه مؤديان موارد متفاوتي 
را مي توان عنوان كرد. برخي از مهم ترين مزيت هاي اقتصادي در زمينه 
اجراي س��امانه مؤديان عبارتند از: ارتقاي شفافيت اقتصادي كشور و 
شفاف شدن جريان كالايي كشور، كاهش فرار مالياتي و كتمان مالياتي، 
اخذ عادلانه تر ماليات ها، ارتقای س��طح منابع اطلاعاتي نظام مالياتي 
كشور از طريق جمع آوري و بهره برداري از تمامی اطلاعات معاملات و 
تراكنش هاي مالي قابل استناد براي برنامه ريزي هاي اقتصادي در سطح 
كلان، هوشمندسازي اخذ ماليات، ارتقای نظام مالياتي و ارتقای اخذ 
ماليات از شيوه سنتي مميزمحور به بهره گيري از سيستم هاي هوشمند 
اطلاعاتي كه همه اين عوامل در بهبود ش��يوه ماليات ستاني و حركت 

نظام مالياتي به سمت عدالت بيشتر كمك خواهد كرد. 

دستيابي به توليد انواع فولاد هاي مقاوم
متخصصان مركز تحقيقات فرآوري موادمعدني ايران وابس�ته به 
ايمي�درو، موفق به طراحي تولي�د انواع فولاد هاي مقاوم ش�دند. 
به گزارش »جوان« به  نقل از صداوس��يما، درنا پيروزان و جواد موس��وي از 
كارشناس��ان مرتبط با اين طرح اعلام كردند، در اين ط��رح به فناوري لازم 
براي اس��تحصال پنتااكس��يد واناديوم باخلوص بالا و مناس��ب براي توليد 
فروواناديوم دست يافتند. بنابر اعلام اين كارشناسان، كاربرد اصلي واناديوم 
به عنوان يك عامل مهم و ضروري آلياژس��از در س��اخت فروواناديوم براي 
توليد انواع فولاد هاي مقاوم اس��ت. بر اس��اس اين گزارش، مركز تحقيقات 
فرآوري موادمعدني ايران درحال امكان سنجي استحصال اقتصادي واناديوم 
از سرباره هاي فولادسازي ش��ركت فولاد مباركه در مقياس آزمايشگاهي و 
نيمه صنعتي است. در كشور ما س��الانه حجم زيادي سرباره از كارخانه هاي 
صنايع فولادسازي به دست مي آيد كه معادل حدود 20درصد مقدار فولاد 
توليدي كل كشور است. س��رباره مهم ترين منبع با ارزش براي استحصال 
واناديوم است، به طوري كه 67درصد از توليد واناديوم در جهان از سرباره هاي 
صنايع فولادي است. ايران جزو كش��ور هاي مطرح داراي اين فلز حياتي 
است، ولي استحصال واناديوم در مقياس صنعتي تاكنون در كشور اجرا 
نشده اس��ت و از طرفي با توجه به كيفيت ناپايدار سرباره امكان استفاده 
مستقيم از آن در صنايع ديگر مقدور نيس��ت. بنا بر اعلام روابط عمومي 
مركز تحقيقات فرآوري موادمعدني ايران براي جلوگيري از اثرات مخرب 
زيست محيطي تجمع سرباره ها و نداش��تن قابليت به كارگيري مناسب 
در صنايع، دس��تيابي به راه حل اقتصادي براي بازيابي اجزاي موجود در 
سرباره هاي فولادسازي، امري اجتناب ناپذير است. در طرح حاضر بعد از 
نمونه برداري از انباشته هاي ذخيره شده سرباره از شركت فولاد مباركه 
با مش��ورت همكاران آن شركت و نظارت كارشناس��ان مركز تحقيقات 
فرآوري، مطالعات جامع در مقياس آزمايش��گاهي و همچنين مطالعات 
نيمه صنعتي، نخستين بار در كشور روي اين نمونه معروف انجام شد كه 
نتيجه اين مطالعات، دستيابي به تكنولوژي استحصال پنتااكسيد واناديوم 
با خلوص بالا و مناسب براي توليد فروواناديوم تماماً به دست متخصصان 

جوان مركز تحقيقات فرآوري مواد معدني ايران بود.

حسنرضائيان

موضوع ناترازي چه در حوزه گاز و چه در حوزه 
فرآورده هاي نفتي دغدغه اي براي مس�ئولان 
نظام و فعالان اين صنعت است. شوراي اقتصاد 
36 ميليارد دلار پروژه براي بهينه سازي انرژي 
در بخش هاي مختلف اختصاص داده است تا در 
پايان برنامه هفتم توس�عه ضمن بهينه س�ازي 
مص�رف 3/5ميلي�ون بش�كه نفت خ�ام ني�ز 
صرفه جويي ش�ود. رئيس مجلس ب�ا تأكيد بر 
اينكه مردم باي�د در اولويت انتف�اع حاصل از 
اي�ن صرفه جويي ق�رار گيرند، مي گوي�د: بايد 
شرايطي ايجاد ش�ود كه مردم به دنبال وسايل 
تكنول�وژي و بهينه اي ك�ه وج�ود دارد، بروند 
و ق�درت خريد آنه�ا را هم پيدا كنن�د، هر كار 
ديگري انجام دهيم، آب در هاون كوبيدن است. 
امروز نيازمن�د تصميماتي ش�جاعانه، عقاني 
و خردمندانه هستيم كه س�خت و در جاهايي 
تلخ هستند، ما بايد مسئوليت آنها را بپذيريم 
تا از فرصت با ريس�ك موجود اس�تفاده كنيم. 
ناترازي مصرف انرژي در سال هاي اخير مشكلاتي 
را براي دولت و فعالان اين صنعت به  وجود آورده 
اس��ت؛ موضوعي كه ب��ا افزايش مصرف س��وخت 
در خودروهاي داخلي و فرس��وده آغاز مي ش��ود 
و به فرس��وده بودن ماش��ين آلات  صنعتي،  لوازم 
خانگي غيراس��تاندارد، لوازم گرمايشي پرمصرف، 
عدم دسترسي آسان به حمل و نقل عمومي شهري و 
بين شهري، عدم اجراي صحيح دولت الكترونيك و 
تردد مردم در سطح شهر براي انجام كار هاي اداري 
و قاچاق سوخت ختم مي شود. اصلاح اين ناترازي ها 
نيازمند فرهنگ س��ازي، بستر س��ازي براي توليد 
خودروهاي برقي، توليدلوازم خانگي كم مصرف و 

اصلاح الگوي مصرف است. 
قطعاً برگزاري همايش ها، كنفرانس هاي متعدد و 
صرف هزينه هاي هنگفت براي تبيين بهينه سازي 
مصرف انرژي، در پيش��رفت كار كم��ك چنداني 
نخواهد كرد. اجراي پروژه ه��اي مربوط به اصلاح 
الگوي مصرف نيازمند مشاركت همگاني در دولت 
اس��ت تا در كنار نوسازي ماش��ين آلات صنعتي و 
ناوگان عمومي توليد خودروهاي برقي نيز در دستور 

كار قرار گيرد و مسئولان مربوط صرفاً ايده پردازي 
نكنند و برنامه هاي شعاري ارائه ندهند. 

صاحبنظران معتقدند شاخص شدت مصرف انرژي 
در ايران دو برابر متوسط جهان و سه برابر كشورهاي 
توس��عه  يافته اس��ت، در حالي كه قرار بود تا پايان 
برنامه ششم  به نصف كاهش يابد، اما ما يك فرصت 
صرفه جويي انرژي نيز داري��م چراكه 101 ميليارد 
دلار هدررفت منابع مالي در مص��ارف غيربهينه و 
يارانه هاست كه اين مبلغ معادل 3/5 ميليون بشكه 
نفت خام در روز است و اگر بتوانيم حتي يك چهارم 
اين رقم را صرفه جويي كنيم، پيشرفت بزرگي است. 
همچنين وضعيت راندم��ان نيروگاه هاي ما حدود 
39 درصد اس��ت كه اين رقم در حوزه نيروگاه هاي 
گازي حدود 32 درصد است كه بايد در برنامه هفتم 
اين ارقام بهبود يابد و يارانه ها به سمت مصرف كننده 
نهايي هدايت شود. دولت برنامه اي براي تخصيص 
س��هميه بنزين به هر فرد ايراني دارد كه در صورت 
اجراي سراسري، ضمن انتفاع كساني كه فاقد خودرو 
هستند، دولت نيز مي تواند ميزان مصرف واقعي را 

برآورد كند و از قاچاق سوخت جلوگيري شود. 
روز گذشته وزير نفت در آيين گشايش كنفرانس 
و نمايش��گاه بين المللي بهينه س��ازي مصرف و 
بهره وري انرژي ايران از تخصي��ص 36 ميليارد 
دلار براي پروژه هاي بيهنه سازي مصرف انرژي 
خبر داد و گفت: در بهينه س��ازي مصرف انرژي 
با دو مقوله توليد و مص��رف مواجهيم. در حوزه 
توليد نفت خام به عدد 3 ميليون و 190هزار بشكه 
و در گاز ني��ز به بيش از يك ميلي��ارد مترمكعب 
توليد رسيده ايم، اما در بخش مصرف به شدت با 
ناترازي مواجهيم، از اين رو 36 ميليارد دلار پروژه 
در شوراي اقتصاد براي بهينه سازي در بخش هاي 

مختلف اختصاص يافته است. 
جواد اوجي به ميزان سرمايه گذاري در اين صنعت 
اش��اره كرد و افزود: در بخش س��رمايه گذاري نيز 
س��ال گذش��ته بالغ بر 15 ميليارد دلار و امس��ال 
ني��ز 13 ميلي��ارد دلار ب��ه پروژه ه��اي نيمه تمام 
تخصيص يافت كه بخش زيادي از آنها در راستاي 
افزاي��ش تولي��د گاز و نف��ت و فرآورده هاي نفتي 

بوده و پالايش��گاه فاز14 پارس جنوب��ي از جمله 
اين پروژه هاست. در راس��تاي جمع آوري گازهاي 
مش��عل نيز پروژه هاي خوبي در سال قبل به اجرا 
درآمد. اين روزها هم آم��اده بهره برداري از فاز11 
پارس جنوبي هستيم و اين پروژه به زودي با حضور 

رئيس جمهور افتتاح مي شود. 
  قاليباف: مجلس به  دنبال ايجاد تحول 

در صرفه جويي انرژي است
به گزارش فارس، محمدباقر قاليباف، رئيس مجلس 
شوراي اسلامي كه در اين همايش سخن مي گفت، 
با اش��اره به روند تدوين برنامه هفتم توس��عه در 
مجلس گف��ت: ما در ح��ال تنظي��م برنامه هفتم 
هستيم و ناگزيريم يك برنامه تحولي داشته باشيم 
و به نظر من، پيشران اين برنامه، موضوع انرژي در 
كشور است. قاليباف با بيان اينكه امروز در شرايطي 
هستيم كه هر مشكلي را مي توان به فرصت تبديل 
كرد، تصريح كرد: فرصت ها به دو دسته با ريسك 
و بدون ريسك تقسيم مي ش��وند، اتفاقاً اكثر رشد 
و پيشرفت ها، در استفاده از فرصت هاي باريسك 
اس��ت، به عنوان مثال در برنامه هفت��م، ما امكان 
صرفه جويي روزانه 3/5ميليون بشكه نفت را داريم 

كه يك فرصت بسيار بزرگ است. 
رئيس مجلس شوراي اس��لامي با تأكيد بر اينكه 
امروز ظرفيت و ثروت عظيمي در بخش نفت و گاز 
وجود دارد، اظهار كرد: امروز در زمينه ظرفيت هاي 
نفت و گاز در رتبه اول هس��تيم ام��ا نقطه قوت ما 
تبديل به نقطه ضعف ما ش��ده است. امروز جامعه 
بشري در شرايطي است كه هر پديده اي كه پيش 
روي ماست، فرصت اس��ت اما اين فرصت ها به دو 
دسته با ريسك و بدون ريس��ك تقسيم مي شوند 
و اتفاقاً هميش��ه تحول و جهش براي جهش هاي 
بزرگ از فرصت هاي با جهش آغاز مي شود و امروز 

انرژي در كشور ما يك فرصت باريسك است. 
وي افزود: با اينكه رشد توليد ما كمتر از 1/5درصد 
است، اما رشد مصرف ما حدود 4درصد است. اين 
يك خطر بزرگ است چراكه امروز براي توليد هر 
مترمكعب گاز حدود هشت دلار هزينه مي كنيم، 
در حالي كه صرفه جويي در مصرف، تنها يك دلار 

هزينه دارد. ما ناگزير به بهينه سازي مصرف انرژي 
هستيم، چراكه ظرفيت مالي بسيار بزرگي براي ما 
ايجاد و از سويي خطر ناترازي را نيز برطرف مي كند. 
اين ديگر نياز به فكر كردن ندارد بلكه ما ناگزيريم 
موضوع صرفه جويي را به سرعت در صنعت پيش 
ببريم. بايد جلوي آن رش��د را بگيري��م، چراكه ما 
را هم از نات��رازي و هم اينك��ه ظرفيت هاي مالي 
خوبي براي مان ايجاد مي كن��د. امروز 3/5ميليون 
بشكه معادل حدود 100 ميليارد دلار روزانه هدر 

مي دهيم كه بايد به آن توجه كنيم. 
  م�ردم منتف�ع ش�وند، قطع�اً هم�كاري 

مي كنند 
قاليباف تصريح كرد: هيچ تحولي انجام نمي شود، 
مگر اينكه سه پايه داش��ته باشد؛ هوشمندسازي، 
شفاف سازي و مردمي سازي، البته در وهله اول، اين 

مردم هستند كه مي توانند تحول را رقم بزنند. 
رئيس مجلس ش��وراي اس��لامي تأكيد كرد: اگر 
م��ردم از اين بهينه س��ازي و صرفه جوي��ي انتفاع 
داشته باشند، مي توانند به بهترين نحو در مراحل 
تصميم گيري و اج��را به مس��ئولان كمك كنند، 
بنابراين امروز مهم ترين مس��ئله ما، ن��وع نگاه به 
بهينه سازي مصرف انرژي اس��ت. قاليباف با بيان 
اينكه در برنامه هفتم توس��عه قادريم 3/5ميليون 
بشكه نفت در روز تا پايان سال صرفه جويي كنيم، 
عنوان كرد: در توليد انرژي حدود 9 ميليون بشكه 
در روز ظرفيت داريم، وقتي به حوزه عرضه انرژي 
توليد بياييم اين عدد حدود 7 ميليون بشكه است 
و واقعيت اين است كه امروز عرضه انرژي نهايي ما 
حدود 5 ميليون بش��كه در روز است، اين در حالي 
است كه روند رشد اقتصادي ما در اين زمينه طي 
دهه گذشته به طور متوسط يك درصد بوده است. 
وي با تأكيد ب��ر اينكه ام��روز مي توانيم 65 درصد 
انرژي توليدي كش��ور را صرفه جويي كنيم، گفت: 
در زمان آغاز بررسي برنامه هفتم توسعه، جلسه اي 
ب��ا تع��دادي از وزراي دولت و كميس��يون انرژي 
داش��تيم و جمع بندي ما اين بود كه رشد توليد ما 
در حوزه انرژي حدود 1/2 تا1/5درصد اس��ت اما 
رشد مصرف مان حدود 5 درصد است، همين الان 
اين ناترازي با سرعت ما را رو به بحران مي برد و ما 

نتوانسته ايم آن را متوقف كنيم. 
وي تصريح كرد: اگر ب��ه صرفه جويي 3/5ميليون 
بشكه در روز باور داريم، بايد مردم در اولويت انتفاع 
حاصل از آن قرار داش��ته باش��ند و اول آنها از اين 
منابع بهره مند شوند و در مرحله بعدي  درصدي از 
اين منابع در اختيار دولت قرار بگيرد. بايد شرايطي 
ايجاد ش��ود كه مردم به دنبال وسايل تكنولوژي و 
بهينه اي كه وجود دارد برون��د و قدرت خريد آنها 
را هم پيدا كنند، ه��ر كار ديگري انجام دهيم، آب 
در هاون كوبيدن است. امروز نيازمند تصميماتي 
شجاعانه، عقلاني و خردمندانه هستيم كه سخت 
و در جاهايي تلخ هستند، ما بايد مسئوليت آنها را 
بپذيريم تا از فرصت با ريسك موجود استفاده كنيم. 
قاليباف با بيان اينكه ام��روز مهم ترين موضوع در 
حوزه انرژي نوع رويكرد و نگاه ما به بهينه س��ازي 
انرژي اس��ت، اظهار كرد: امروز نيروگاه هاي برق، 
حمل و نقل و صنعت سهم بزرگي در مصرف انرژي 
دارد كه هم��ه بايد براي صرفه جوي��ي انگيزه پيدا 
كنن��د. امروز مي خواهي��م بهينه س��ازي انرژي را 

دولتي انجام دهيم كه نمي شود. 
وي در پايان افزود: ما در مجلس ش��وراي اسلامي 
ايس��تاده ايم تا با اولويت، تح��ول لازم را در حوزه 
انرژي رقم بزنيم تا با كمك دولت، تسهيلگر مردم 
باشيم تا 3/5ميليون بشكه صرفه جويي را تا پايان 

برنامه  هفتم محقق كنيم.

»جوان« الزامات صرفه جويي در مصرف انرژي را بررسي مي كند 

 قاليباف: سود صرفه جويی بنزين به مردم برسد 
حمايت می كنند

  رئيس مجلس: رشد توليد ما كمتر از 1/5درصد اما رشد مصرف حدود 4درصد است. اين يك خطر بزرگ است
چراكه امروز براي توليد هر مترمكعب گاز حدود ۸دلار هزينه مي كنيم، در حالي كه صرفه جويي در مصرف فقط يك دلار هزينه دارد

به منظ�ور همكاري بيش�تر ب�ورس تهران و 
اي�ن س�ازمان و همچني�ن س�هيم ك�ردن 
م�ردم در اقتص�اد هس�ته اي، كارگ�روه 
س�ازمان  و  ته�ران  ب�ورس  تخصص�ي 
ان�رژي اتم�ي اي�ران تش�كيل مي ش�ود. 
به گزارش »جوان« به نقل از بورس تهران، ديروز 
محمد اس��لامي، معاون رئيس جمهور و رئيس 
س��ازمان انرژي اتمي ايران به هم��راه هيئتي از 
معاونان آن سازمان از محل بورس تهران و تالار 
معاملات بازديد كرد و با اش��اره به ظرفيت هاي 
زياد بازار سرمايه گفت: بازار سرمايه بايد بتواند در 
ابعاد واقعي خودش ظهور و اعتماد مردم را جلب 
كند. وي ادامه داد: همچني��ن بايد تلاش كرد با 
جلوگيري از هيجان زدگي و حفظ تعادل و ثبات، 

بازار سرمايه اي پويا داشته باشيم. 
رئيس س��ازمان انرژي اتمي، اقتصاد هسته اي 
را بسيار ش��كوفا دانس��ت و تصريح كرد: در اين 
مقطع زماني در سازمان انرژي اتمي، مبنا را بر 
اس��تفاده از فرصت هاي بازار سرمايه گذاشتيم، 
زيرا اقتصاد هاي شكوفا در جهان از فرصت هاي 
بازار سرمايه بهره مي برند. ما قصد داريم در افق 
20ساله 80ميليارد دلار س��رمايه گذاري كنيم 
و هم��ه زيرفصل هاي صنعت هس��ته اي داراي 
بازدهي و ارزش افزوده است. وي گفت: ما به اين 
موضوع به صورت تصمي��م راهبردي معتقديم 

و مقدمات آن را فراهم كرده ايم تا ش��ركت هاي 
زيرمجموعه سازمان انرژي هسته اي وارد بورس 
شوند. همچنين در بعد ديگر براي ايجاد پروژه ها 
از تأمين مالي بازار سرمايه استفاده مي كنيم. اين 
شركت ها طراحي و تأسيس شده است و در قالب 
»شركت پروژه« سازماندهي شده از بازار سرمايه 
تأمين مالي مي ش��وند. وي اف��زود: متقاضيان 
صنعت هس��ته اي هم تقاضاي س��رمايه گذاري 

مشترك در داخل و هم خارج را دارند و توليدات 
و محصولاتی داريم كه صادراتي هستند. اسلامي 
افزود: اين ش��ركت ها به لحاظ اندازه و ظرفيت 
رشد كرده اند و كار هايي در تراز بين المللي انجام 
مي دهند و با فعاليت خودش��ان ق��ادر خواهند 
بود ب��ا ارزش آفريني در بورس مطرح باش��ند و 
مردم بتوانند ب��ه آنها اعتماد كنن��د. وي افزود: 
ما به بازار س��رمايه معتقديم و مقدمات را براي 

شروع فراهم كرده ايم. همچنين در حال تنظيم 
زمان آغاز فعاليت هستيم تا بتوانيم شروع خوبي 

داشته باشيم. 
معاون رئيس جمهور به مردمي س��ازي اقتصاد 
هس��ته اي تأكيد كرد و گفت: مهم اين است كه 
مردم بدانند برنامه هس��ته اي جنبه هاي موفق 
اقتصادي دارد و سياس��ت »در هاي باز« را براي 
مردم مبنا قرار داديم تا حس نزديكي بيش��تري 

نسبت به برنامه هسته اي داشته باشند. 
وي ادامه داد: شبكه سازي شركت ها و مؤسسات 
سرمايه گذار در صنعت هسته اي كه به لحاظ فني 
رتبه بندي مي ش��وند با ايجاد اعتم��اد دوطرفه، 
مي توانند در بخش هاي مجاز هس��ته اي حضور 
داش��ته باش��ند و از منافع و ارزش اف��زوده آن 
بهره مند شوند. رئيس سازمان انرژي اتمي تأكيد 
كرد: ورود صنعت هس��ته اي در بازار س��رمايه و 
شبكه سازي شركت هاي سرمايه گذاري مي تواند 

اين صنعت را هر چه بيشتر مردمي كند. 
در اين بازديد محمود گودرزي، مديرعامل بورس 
تهران ضمن توضيح فرايند هاي مالي و پذيرش 
ش��ركت ها در بورس تهران گفت: بورس تهران 
رويكرد جديدي را با حمايت سازمان بورس در 
پيش گرفته اس��ت و در يك سال گذشته دنبال 
ورود صناي��ع جديد مانند ش��ركت هاي اقتصاد 

ديجيتال محور بوده است.

سهيم كردن مردم در اقتصاد هسته اي با مشاركت بورس
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